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Uddannelsesudvalg Bioanalytikeruddannelsen 

Sted: 

VIA University College 

Campus Aarhus N 

Hedeager 2 

8200 Aarhus N 

GODKENDT  

 Mødedato: 

23. september kl. 11.00 -14.00 

Mødelokale 34.36 

Deltagere 

Jette Kofod-Nielsen (Region Midtjylland), Christian Skyum Abildgaard 

Juhl (Aarhus Universitetshospital), Tina Beith Christensen (Aalborg 

Universitetshospital), Louise Larsen (Aalborg Universitetshospital), 

Lone Krause-Jensen (medarbejder), Karin Vestergaard (Dbio Midtjyl-

land), Birte Bunch Larsen (medarbejder), Anette Riis (Region Midt), 

Charlotte Lindegaard Andersen (Aarhus Universitet), Marianne Wolf 

(Region Midt), Merete Dahl Kjeldgaard (Dbio Nordjylland), Jette Hæ-

strup (Region Nordjylland) og Christina Catherine Dahm (Uddannel-

sesleder for Den Sundhedsfaglige kandidatuddannelse, AU)  

 

Susanne Markussen (uddannelsesleder) og Lea Faurholt Olsen (AC- 

medarbejder referent).  

Afbud  

Jonna Nielsen (Thisted Kommune) 

Dagsorden 
1. Godkendelse af dagsorden 11:00- 11:10 

2. Orientering om årets optag 11:10 -11.40 

3. Se undervisningslokale 11:40 – 12.00 

PAUSE 15 MIN 

4. Læringsbarometer 12:15 – 12:30 

5. Teknologiprofil for Bioanalytikeruddannelsen i Dan-

mark 12:30 – 13:00 

6. Mødet med formændene for uddannelsesudvalgene 

i VIA 13:00 – 13.15   

PAUSE 10 MIN  

7. Nyheder om VIA 13:25 – 13:30 

8. Opfølgning fra sidste møde 13:30-13:35 

9. Nyt fra studerende 13:35-13:40 

10. Nyt fra Region Nordjylland 13:40-13:50 

11. Nyt fra Region Midtjylland 13:50-14:00 

12. Eventuelt og planlægning af næste møde 
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Punkt  1. Godkendelse af dagsorden 11:00- 11:10 

Sagsansvarlig: 

Tina Beith 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

Sagsfremstilling  

Godkendelse af dagsordenen og afklaring af punkter til eventuelt.    

 

Indstilling 

Det indstilles, at udvalget godkender dagsordenen.   

 

Referat 

Dagsordenen blev godkendt.  

 

Punkt  2. Orientering om årets optag 11:10 – 11.40 

Sagsansvarlig: 

Susanne Markussen 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

 

Bilag  

Bopæl på ansøgningstidspunkter 2018 

Bopæl på ansøgningstidspunkter 2019 

 

Sagsfremstilling 

På mødet vil der være en orientering om årets optag, herunder fordeling af studerende som henholdsvis 

Campusstuderende og online studerende. Følgende to bilag til punktet medsendes til inspiration: bopæl på 

ansøgningstidspunkt 2018 og bopæl på ansøgertidspunkt 2019. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orientering til efterretning og drøfter årets optag på Bioanalyti-

keruddannelsen.  

 

Referat  

Uddannelsesleder Susanne Markussen orienterede om, at Bioanalytikeruddannelsen har oplevet en stigning 

i antallet af ansøgninger på 37, 5 % og en tilsvarende stigning af 1. prioriteter på 44,8%. De øvrige bioanaly-

tikeruddannelser i landet har ikke oplevet samme stigning i deres ansøgertal Det generelle billede i VIA har 

været et reduceret ansøgertal på alle VIAs uddannelser med undtagelse af nogle enkelte. Der er muligvis et 

udtryk for, at der har været meget markedsføring af de tekniske uddannelser. Bioanalytikeruddannelsen i 

VIA har haft en markant større markedsføring i Nordjylland, og det kan have effekt, men stigningen i ansøge-

tallet i Nordjylland er relativt på niveau med stigningen i Midtjylland. Bioanalytikeruddannelsen har igangsat 

en undersøgelse af hvorfor de studerende har søgt ind på uddannelsen.    

 

Bioanalytikeruddannelsen i VIA har oplevet, at ansøgerne fra Nordjylland er bedre kvalificeret end tidligere, 

men VIA må ikke gå ind og optage flere studerende fra Nordjylland på baggrund af det øgede behov for bio-

analytikere i Nordjylland. Optaget i Nordjylland er relativt faldet lidt ift. antallet af ansøgere, og der er ikke 

mange nord for Limfjorden, der er optaget på uddannelsen. Uddannelsesudvalget oplever en stor profilering 

af uddannelsen, og det er en klar anbefaling fra udvalget, at uddannelsen forsat har fokus på kendskabs-

kampagner. 

 

11 af de 65 optagende studerende er online studerende, hvilket svarer til 17 % af de studerende. 9 af de on-

line studerende er bosiddende i Region Nordjylland. Derudover er der 1 studerende fra Skive og 1 fra Ikast-

Brande. Det opleves at gennemsnitalderen er lidt større hos de online studerende. Der er tilfredshed med 

optaget fra uddannelsen side. De studerende kan fortryde undervejs, og hvert semester er det muligt at blive 
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tilknyttet som normal fysisk studerende. Der er gjort meget fra campus side ift. undervisningstilrettelæggel-

sen, så de ting der skal gøres fysisk gennemføres på de undervisningsdage, hvor online studerende også 

deltager i undervisningen på Campus.  

 

De studerende fra Skive og Ikast-Brande har ikke mulighed for at mødes i et lokale som de studerende i 

Nordjylland, men de studerende må anvende alle VIAs campusser. Der har endnu ikke været så meget an-

vendelse af undervisningslokalet i UCN. Uddannelsen ved, at nogle af dem, der har søgt ind som online stu-

derende ikke ville have søgt ind, hvis uddannelsen ikke havde et online tilbud.  

 

Der er ikke andre uddannelser i VIA der har et online tilbud. Der er uddannelser i VIA der anvender uddan-

nelsesstationer, hvilket er en langt dyrere løsning, medmindre det er muligt at etablere fulde hold på uddan-

nelsesstationerne og underviserne ikke skal bruge lang tid på transport til stationerne  

 

Punkt  3. Se undervisningslokale 11:40 – 12.00 

Sagsansvarlig: 

Susanne Markussen 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

Sagsfremstilling 

VIA har udviklet det nyt fleksible uddannelses-format, der har som mål at få flere unge i Nordjylland til at 

vælge uddannelsen til bioanalytiker. Fordelen ved lokalet hos UCN er, at de nordjyske bioanalytikerstude-

rende kan sidde sammen og deltage i undervisningen online fra Aalborg og desuden kan anvende de lokale 

studiefaciliteter som kantine, grupperum og kopimaskiner. De nordjyske bioanalytikerstuderende kommer 

også i praktik i sundhedsvæsnet i Nordjylland. De onlinestuderende bliver indskrevet på almindelige hold 

sammen med studerende, som deltager fysisk i undervisningen i Aarhus. De søger også ind på Bioanalyti-

keruddannelsen i Aarhus ligesom studerende, som deltager fysisk i undervisningen i Aarhus. 

 

På mødet vil der være en rundvisning, hvor uddannelsesudvalget vil have mulighed for at se det nye under-

visningslokale.  

Indstilling 

 

Referat 

Uddannelsesudvalget så undervisningslokalet og havde mulighed for at stille spørgsmål til undervisere fra 

Bioanalytikeruddannelsen.  

 

 

PAUSE 12.00 -12.15  
 

Punkt  4. Læringsbarometer 12:15 – 12:30 

Sagsansvarlig: 

Susanne Markussen 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

Bilag 

Handleplan for læringsbarometerundersøgelsen  

Sagsfremstilling 

På baggrund af uddannelsesudvalgets input fra seneste møde er der udarbejdet en handeplan der vil blive 

præsenteret for uddannelsesudvalget. Derudover har undersøgelsen ligeledes været drøftet med uddannel-

seskoordinatorerne, så deres input også er kommet med i handleplanen.  
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Indstilling  

Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning og har mulighed for at stille spørgs-

mål 

Referat 

Uddannelsesleder Susanne Markussen præsenterede Bioanalytikeruddannelsens handleplan for læringsba-

rometerundersøgelsen. Handleplanen indeholder de initiativer der er eller påtænkes igangsat og den vil ikke 

blive suppleret yderligere.   

 

Bioanalytikeruddannelsen har besluttet, at undervisergruppen på Bioanalytikeruddannelsen skal behandle 

hele området omkring feed back, hvor vi scorer relativt lavt i undersøgelsen. Uddannelsen har erfaret at pro-

blemerne omkring feed back muligvis delvist skyldes termonologien, idet vi muligvis i nogle sammenhænge 

anvender begrebet ”vejledning”, når der egentlig er tale om feedback. På mødet drøftede uddannelsesudval-

get, at de kliniske undervisere også kan have behov for at vide, hvordan feed back skal anvendes, og derfor 

anbefaler uddannelsesudvalget, at der skabes systematik omkring, hvordan feed back anvendes gennem 

hele uddannelsen.  

 

Bioanalytikeruddannelsen tilbyder eksamensangstkurser. Det er studievejlederne på Campus, som afholder 

kurserne og de studerende har mulighed for at tilmelde sig kurserne på VIAs hjemmeside.  

 

Bioanalytikeruddannelsen overvejer, at tilbyde eksamenslæseklubber. Uddannelsesudvalget anbefaler, at 

kurserne i stedet kaldes eksamenslæsegrupper.  

 

Uddannelsesudvalget drøftede behovet for at VIA og praksis øger kendskabet til hinanden. Alle institutions-

undervisere er velkommen til at besøge praksis, og det er et tiltag uddannelsen vil prioritere fremadrettet. 

Derudover er det vigtigt, at de studerende hører andre studerendes erfaringer med at være ude i praktik. De 

studerende kan opleve et stort pres, når de er i praktik første gang, og denne vidensdeling kan medvirke til 

at de studerende får nyttig indsigt gennem andres erfaringer.  

 

Uddannelsesudvalget drøftede vigtigheden omkring opdatering af undervisernes faglighed. Uddannelsesud-

valget opfordrer til at uddannelsens intentioner videregives til Region Midtjylland.  

 

Punkt  5. Teknologiprofil for Bioanalytikeruddannelsen i Danmark 12:30 
– 13:00 

Sagsansvarlig: 

Susanne Markussen 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

Bilag 

Teknologiprofil for Bioanalytikeruddannelsen 

Sagsfremstilling 
På sidste møde i Uddannelsesudvalg var der gruppearbejde omkring teknologiprofilen for Bioanalytikerud-
dannelsen, hvor hver gruppe fokuserede på et-to af de fem pejlemærker med udgangspunkt i det udspil, 
som er udarbejdet af Bioanalytikeruddannelsens Uddannelsesledernetværk. Bioanalytikeruddannelsens Ud-
dannelsesledernetværk har nu udarbejdet en Teknologiprofil for Bioanalytikeruddannelsen, og det skal nu 
afgøres om uddannelsesudvalget ønsker et uddybende lokalt arbejde med teknologiprofilen.  

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget drøfter om VIA Bioanalytikeruddannelsen vil arbejde videre med profi-

len og udarbejde en lokal og uddybende profil. 

Referat 

Uddannelsesleder Susanne Markussen gennemgik teknologiprofilen for Bioanalytikeruddannelsen. Det er 

Ledernetværket for Bioanalytikeruddannelsen der har stået for udviklingen af profilen. Bioanalytikeruddan-
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nelsen vil have større fokus på teknologi, og det vurderes at være relevant og vigtigt at øge fokus på tekno-

logi i både den teoretiske og kliniske del af undervisningen. Uddannelsesudvalget anbefaler, at der udvikles 

et overblik over VIA Bioanalytikeruddannelsens teknologifokus.  

For at Bioanalytikeruddannelsen kan skabe et større overblik over teknologifokusset i uddannelsen, så har 

uddannelsen besluttet, at der i efteråret 2019 skal indsamles eksempler på hvordan Bioanalytikere anvender 

teknologi, og derudover vil uddannelsen forsøge at afdække hvilke kompetencer der bliver efterspurgt i prak-

sis. Uddannelsesudvalget anbefaler, at de teoretiske undervisere besøger praksis for at drøfte, hvad uddan-

nelsen skal prioritere fremadrettet.  

 

Uddannelsesudvalget drøftede mulighederne for at afvikle et stormøde om teknologi med relevante oplæg 

om hvilke kompetencer der skal styrkes. Derudover skal der udvikles begreber om hvad uddannelsen alle-

rede kan mht. teknologi. Uddannelsesudvalget vil gerne involveres i udviklingen af et stormøde, og derfor vil 

der være en opfølgning på næste møde i uddannelsesudvalget den 12. december 2019.  

 

Punkt  6. Mødet med formændene for uddannelsesudvalgene i VIA 
13:00 – 13.15   

Sagsansvarlig: 

Tina Beith   

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

 

Sagsfremstilling  

Formand Tina Beith deltog i mødet med formændene for uddannelsesudvalgene i VIA den 3. maj 2019. På 

mødet vil Tina præsentere hovedpointerne fra mødet.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at deltagerne uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning og har mulighed for at 

stille spørgsmål.  

 

Referat 

Formand Tina Beith gennemgik drøftelserne fra mødet: 

 VIAs samarbejde med kommunerne.  

 VIAs fokus på online uddannelse. 

 Ny struktur i VIA.  

 Digitaliseringsområdet, herunder den nye digitaliseringsdirektør 

 

På mødet blev det besluttet, at der skal indkaldes til to møder årligt mellem formændene for uddannelsesud-

valgene og VIAs ledelse. Det næste møde afholdes i december 2019 og uddannelsesudvalget er velkom-

men til at kontakte Tina, hvis de har input til mødet.  

 

 

Punkt  7.  Nyheder om VIA 13:20 – 13:30 

Sagsansvarlig: 

Susanne Markussen  

 Journal nr.: U0001-7-3-10-19 

 

 

Bilag 

- Nyheder om VIA 

  

Sagsfremstilling 

Nyheder indeholder punkter der er af orienterende karakter, hvorfor disse ikke kræver en mundtlig overleve-

ring. I nyheder kan uddannelsesudvalget orientere sig om hvad der sker i VIA lige nu.  
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Indstilling 

Det indstilles, at Uddannelsesudvalget stiller eventuelle spørgsmål til nyhederne.   

 

Referat 

Uddannelsesudvalget blev orienteret kort om de nyheder der har været i VIA.  

 

Louise Gade har kun været prorektor siden 1. januar 2019. VIA vil prøve at fortsætte den kultur hun har væ-

ret med til at starte. Den nye prorektor vil tidligst tiltræde stillingen fra januar 2020.  

 

Bioanalytikeruddannelsen forventer ikke umiddelbart at faciliteterne på UCN bliver anvendt meget af de on-

line studerende. VIA har arrangeret, at der er en kontaktperson tilknyttet og de online studerende modtager 

en introduktion. Uddannelsesudvalget påpegede, at undervisergruppen i Nordjylland gerne vil have kontakt 

til introduktionspersonen, og det anbefales ligeledes, at der tilknyttes en tutor til de studerende.  

 

Bioanalytikeruddannelsen oplever at de online studerende føler sig som en del af fællesskabet, hvor de in-

teragerer med de andre i undervisningen og i studiegrupperne. Uddannelsesudvalget er enige om, at en 

grundig introduktion af de studerende skal prioriteres.  

 

Human First er et spændende og stort projekt. På et kommende møde i uddannelsesudvalget vil der være et 

oplæg om projektet. 

 

Punkt  8. Opfølgning fra sidste møde 13:30-13:35  

Sagsansvarlig: 

Alle  

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

Bilag  

Godkendt referat fra mødet i Uddannelsesudvalget for Bioanalytikeruddannelsen den 30. april 2019.  

 

Sagsfremstilling  

På mødet er der mulighed for at følge op på punkter fra seneste møde. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget har mulighed for at følge op på punkter fra seneste møde.  

 

Referat  

Uddannelsesudvalget anbefaler, at der på et kommende møde er en opfølgning på den samlede uddannel-

ses sammensætning, herunder en opfølgning på den foreslået ombytning af S5 og S6. 

 

Da VIA har gennemgået en ny organisering er det ikke længere aktuelt at afholde ledermøder for alle de 

sundhedsfaglige uddannelser. Kvalitet i praktik og den tilhørende mødestruktur vil blive evalueret i foråret 

2020. I den sammenhæng er der fra uddannelsens side et ønske om at spørgsmålene i evalueringen skal 

tilpasses Bioanalytikeruddannelsen.  

 

Punkt  9. Nyt fra studerende 13:35-13:40 

Sagsansvarlig: 

 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

Sagsfremstilling  

På mødet vil de studerende give en status ift., hvad der sker på uddannelsen.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning.  
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Referat  

De studerende orienterede om oprettelsen af et nyt DSR for Bioanalytikeruddannelsen med 12 medlemmer. 

De arbejder på at afholde flere arrangementer med henblik på at skabe et bedre studiemiljø. Derudover de-

les erfaringer og drøftes praktikforløb. Det er studievejlederne der introducerer de nye studerende til DSR. 

Uddannelsesudvalget anbefaler, at man kalder det DSR for Bioanalytikeruddannelsen.  

 

Punkt  10. Nyt fra Region Nordjylland 13:40-13:50 

Sagsansvarlig: 

RN 

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

Sagsfremstilling  

Repræsentanter for Region Nordjylland orienterer om nyt fra Region Nordjylland. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning.  

 

Referat  

DBIO tager ud til arrangementer på gymnasierne og orientere om uddannelsen.  

 

Uddannelsen vil gerne udarbejde en videokampagne med udgangspunkt i de nuværende online studerende.  

 

Punkt  11. Nyt fra Region Midtjylland 13:50-14:00 

Sagsansvarlig: 

RM  

 Journalnr.: U0001-7-3-10-19 

 

Sagsfremstilling  

Repræsentanter for Region Midtjylland orienterer om nyt fra Region Midtjylland. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning.  

 

Referat  

Silkeborg og Viborg kommune har færdiggjort projektet med bioanalytikere ude i kommunerne. Det er blevet 

positivt modtaget og fremadrettet er der lovning på yderligere involvering.  

 

AUH arbejder på at få lavet et program for bioanalytikernes dag den 19 marts 2020.  

 

På Folkemødet var der et oplæg om professionsuddannelsen til paramediciner. Uddannelsesudvalget opfor-

dre til, at Bioanalytikeruddannelsen har fokus på denne nye uddannelse, da der er overlap ift. Bioanalytiker-

uddannelsen. 

 

I Region Midtjylland skal hospitalerne implementere og arbejde med projektet Læring, uddannelse og kom-

petenceudvikling. Projektet har fokus på tværfaglig kompetenceudvikling og vidensdeling. Strategien for pro-

jektet sendes med referatet.  

 

Punkt  12. Eventuelt og planlægning af næste møde  

Sagsansvarlig:  Journalnr.: U0001-7-3-10-19 
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Alle 

 

Sagsfremstilling  

 

Indstilling 

Det indstilles, at uddannelsesudvalget har mulighed for at komme med punkter til næste møde.  

 

Referat  

DBIOs har afholdt innovationsdag med de studerende fra S6. Der var oplæg fra alle UCer. De fortalte om 

hvordan de italesatte innovation og forskellige teknologier. Uddannelsesudvalget anbefaler, at der fremadret-

tet skal mindre fokus på disharmonier og i stedet skabes et positivt udsyn på forbedringsmuligheder.  

 

Uddannelsesudvalget anbefaler, at den semesteransvarlige giver en kort introduktion til uddannelsesudval-

get, når der er ændringer på semestrene, så der løbende er en orientering og dialog. På semesterseminaret 

er der netop givet information om S1 og S2, som er et mulig drøftelse på et kommende møde i uddannelses-

udvalget.   

 

Frafaldet på 1. semester 2019 har ikke været stort. Uddannelsen oplevet at frafaldet varierer fra årgang til 

årgang.  


